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INFORMACJA 

 

W dniu 20 grudnia 2023 roku w Ministerstwie Sprawiedliwości odbyło 

się spotkanie Pana Adama Bodnara Ministra Sprawiedliwości z udziałem Pani 

Marii Ejchart -Dubois Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości ze 

Związkami Zawodowymi działającymi w Służbie Więziennej. 

Na wstępie Pan Minister poinformował nas, że nie są dyletantami, jeśli 

chodzi o wiedzę w temacie Służby Więziennej i pracy/służby jaką wykonują 

funkcjonariusze i pracownicy SW, ponieważ jako Rzecznik Praw 

Obywatelskich zajmował się tą tematyką z Panią Minister przez wiele lat i zna 

potrzeby jak i braki w zabezpieczeniu funkcjonariuszy do prawidłowej realizacji 

zadań nałożonych na nich przez Państwo.  

Działania nowego kierownictwa Ministerstwa Sprawiedliwości będą 

zmierzały do zabezpieczenia właściwych potrzeb finansowych funkcjonariuszy  

i pracowników Służby Więziennej. 

Pani Minister zapowiedziała, że będziemy dążyć do utworzenia 

rzeczywistego korpusu pracowników cywilnych. Zadbamy o właściwe 

uposażenia jak również o warunki pełnienia służby, właściwą organizacje służby 

i decyzyjność od najniższych stanowiskach zarządzania Służbą Więzienną. 

Minister Sprawiedliwości oznajmił, że jest zaskoczony ilością 

wypracowanych nadgodzin. Przewodniczący Zarządu Głównego NSZZFiPW 

poinformował Pana Ministra o tzw. nadgodzinach w „zamrażarce SW” 

wypracowanych przed nowelizacją ustawy o płatnych nadgodzinach oraz  

 



o  niezgodnym z opinią prawną naszego biura ich oddawaniem. Pan Minister 

poinformował, że już są zapewnione środki finansowe w budżecie na 

wypłacenie wszelkich zaległych nadgodzin. 

Jednocześnie Pan Minister zadeklarował, że będzie zabiegał o nowe etaty dla 

Służby Więziennej. 

Na spotkaniu dodatkowo omówione zostały następujące tematy: 

- funkcjonowanie Akademii Wymiaru Sprawiedliwości 

- zasadność funkcjonowania Inspektoratu Wewnętrznego SW. 

- pilną potrzebę nowelizacji ustawy o Służbie Więziennej, z uwagi na to, 

że ostatnia nowelizacja Ustawy o SW, wprowadzająca np. wydłużenie okresu 

delegowania funkcjonariuszy do innych jednostek zastąpiła walkę o środki 

finansowe i potrzeby etatowe SW oraz bezpośrednio uderzyła  

w funkcjonariuszy chociażby w rozdziale odpowiedzialności dyscyplinarnej 

(podaliśmy przykłady).  

Jako przedstawiciele strony społecznej: 

- poinformowaliśmy Pana Ministra o zagrożeniach płynących z dużej, 

w ostatnich latach fluktuacji kadry funkcjonariuszy Służby Więziennej i także 

dużego odsetku młodych niedoświadczonych funkcjonariuszy (w tym bardzo 

dużo kobiet, podając przykład morderstwa naszej koleżanki w Zakładzie 

Karnym w Rzeszowie). 

- poinformowaliśmy Pana Ministra o niewłaściwej polityce kadrowej  

i finansowej względem funkcjonariuszy i pracowników cywilnych Służby 

Więziennej. 

- poinformowaliśmy, że toczą się sprawy w sądach o nieprawidłowej 

naszym zdaniem realizacji wdrożenia podwyżki w trzech wariantach 

i podaliśmy przykład, że wcześniej mogliśmy spowodować wprowadzenie 

korzystnych zmian dla funkcjonariuszy Służby Więziennej przez Parlament, ale 

przedstawiciel Dyrektora Generalnego SW, podczas Komisji Sejmowej nie 

przychylił się do naszej propozycji – tym samym zablokował naszą propozycję. 

 



Przewodniczący Zarządu Głównego NSZZFiPW Czesław Tuła przekazał 

Pani Minister, pełną dokumentację, która napłynęła od Zarządów Okręgowych  

z całej Polski dotyczącą zdecydowanego protestu w sprawie wprowadzenia 

drugiego telefonu. 

Przewodniczący przekazał Pani Minister, że nasz Związek jest otwarty i gotowy 

do rozmów o wszelkich rozwiązaniach, które spowodują zatrzymanie 

doświadczonej kadry w służbie, ponieważ takie rozwiązania już wcześniej 

proponowaliśmy kierownictwu Ministerstwa Sprawiedliwości i Służby 

Więziennej i są to m.in: 

-  dodatek służbowy - kroczący np. za każdy rok 2% wzrostu,  

- przywrócenie zasad podwyższania dodatku służbowego przed 

odejściem ze służby na starych zasadach  

- dodatek funkcyjny, który usatysfakcjonowałby funkcjonariuszy 

pełniących służbę na pierwszej linii 

- oraz inne rozwiązana, które mamy już przygotowane, a były one 

składane do MS i CZSW. 

Zostaliśmy poinformowani przez przedstawicieli Ministerstwa 

Sprawiedliwości, że funkcjonariusze Służby Więziennej otrzymają 20% 

waloryzacji uposażeń w 2024 roku, a o sposobie jej wprowadzenia uzgadniać 

będziemy po Nowym Roku. 

W odpowiedzi na skierowane pismo przez Zarząd Główny NSZZFiPW  

w sprawie przyznania wyższych dodatków po wyborach, uzyskaliśmy 

prawdziwą informację, że ilość podwyższonych dodatków dotyczy bez mała 900 

osób - w tym Szkoła (AWS), IWSW, CZSW i inni funkcjonariusze.  Pani 

Minister przedstawiła nam pismo w tej sprawie, które otrzymała z CZSW 

informując nas, że zażąda szczegółowej informacji dotyczącej tego jakże 

hańbiącego działania powyborczego. 

Przewodniczący Zarządu Głównego poinformował Panią Minister, że nie 

otrzymujemy odpowiedzi na nasze pisma i opinie dotyczące aktów prawnych, 

które są do nas kierowane do konsultacji ustawowej. 



Jednocześnie poinformowaliśmy o ostatnich „skandalicznych” awansach 

na stopniach i stanowiskach służbowych o czym Pani Minister już miała wiedzę. 

Zostaliśmy również poinformowani o tym, że: 

1. drugi telefon nie zostaje wycofany.  

2. zostało wydane polecenie zerwania z praktyką „trzymania 

kierownictwa” przed monitorami na częstych wideokonferencjach co 

utrudniało im zarzadzanie służbą. 

3. oddano władzę zgodnie z ustawą wszystkim szczeblom zarządzania 

Służbą Więzienną i nieutrudnianiu kierowaniem jednostkami 

organizacyjnymi przez CZSW. 

4. Pani Minister zaproponowała wspólny dialog i już po nowym roku 

odbędzie się spotkanie w poszerzonych składach, oraz zaproponowała 

powołanie zespołów merytorycznych w różnych pilnych sprawach 

formacji i potrzebach służby. 

5. Waloryzacja uposażeń w 2024 roku ma wynosić 20 %, ale kwesta 

artykułu 41 ust. 3 (dodatku czasowego, który obowiązuje do końca 

roku 2023) nie została jeszcze rozwiązania. 

 

Za Zarząd Główny NSZZ FiPW  

 

 

 


